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 مزافق وخذماث انطزق واننقم-11
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 مرافق وخدمات الطرق والنقل-11
 

 :ادناهان خدمة الطرق ٌنبغً ان تكون وفك هٌكلٌة هرمٌة متدرجة وكما فً 

 طرق سرٌعة تستخدم للتنمل بٌن التجمعات الحضرٌة-

طرق التجمع الرئٌسة والتً تجمع الحركة من الطرق السرٌعة وتمررها داخل التجمع الحضري لتتوزع على شبكة الطرق -
 الفرعٌة

لتخترق المناطك  loopsطرق التجمع الفرعٌة وتتفرع هذه الطرق من طرق التجمع الرئٌسٌة فً شكل طرق حلمٌة او دائرٌة -
 السكنٌة وتعمل على خدمتها

 .طرق التخدٌم وتتفرع من طرق التجمٌع الفرعٌة لتخدٌم المجوعات السكنٌة-

ما حدث خلل فً هذه التماطعات  فاذاوالتماطعات هً جزء من شبكة الطرق وهً تشبه مركز الاعصاب فً جسم الانسان •
 :الىاختلت شبكة النمل بشكل عام، تصنف التماطعات المرورٌة 

 تماطعات رباعٌة-

 تماطعات ثلاثٌة-

 جزر الدوران-

 :الىاما موالف السٌارات فتصنف • 

 موالف على جانبً الشوارع-

 موالف سطحٌة تموم فً ساحات خاصة-

 مولف اسفل المبانً-

 او متعددة الادوار طابمٌةموالف -

 موالف ذوي الاحتٌاجات الخاصة-
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وػادة ٌحذد انحذ الادنى نؼزض مذاخم مىاقف انمزكباث بثلاثت امتار فً حانت الاتجاه انىاحذ وستت •

امتار فً حانت الاتجاهٍن، اما ابؼاد مىاقف انمزكباث انصغٍزة وػزض ممزاث انحزكت نمىاقف 

 :انتانٍتانمزكباث فهً وفق انمؼاٌٍز انذونٍت 

متر فً حالة موالف المركبات الموازٌة للطرق  5*  2.5ٌكون الحد الادنى لإبعاد مولف المركبة  -
 متر  3والحد الادنى لعرض الطرٌك 

متر  3.25متر والحد الادنى لعرض الطرٌك  5.65*  2.5ٌكون الحد الادنى لأبعاد مولف المركبة -
 درجة على اتجاه الطرٌك 45فً حالة الموالف على الزاوٌة 

فً  3.75متر والحد الادنى لعرض الطرٌك  5.85*  2.5ٌكون الحد الادنى لأبعاد مولف المركبة -
 درجة على اتجاه الطرٌك 60حالة الموالف على الزاوٌة 

متر  5.5متر والحد الادنى لعرض الطرٌك نحو  5.5*  2.5ٌكون الحد الادنى لإبعاد مولف المركبة -
 .فً حالة الموالف العمودٌة على اتجاه الطرٌك

 :العربٌةومن الامثلة على معاٌٌر الطرق فً الدول •

، اما الطرق بهتصنٌف الطرق الخارجٌة الى خمسة انواع رئٌسٌة ولكل نوع معاٌٌر تصمٌمٌة خاصة 
 :رئٌسٌةداخل التجمعات الحضرٌة فصنفت الى اربع انواع 

الطرق الرئٌسٌة السرٌعة وتكون الهٌكل الاساسً لشبكة الطرق الحضرٌة وعادة ما تستخدم للتنمل -أ
 السرٌع بٌن اطراف المدٌنة

طرق التجمٌع والتوزٌع الرئٌسٌة وتمثل الطرق الواصلة بٌن المحلات والمجاورات المختلفة فً -ب
 المدٌنة وتربطها بالطرق الرئٌسٌة السرٌعة
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طزق انتجمٍغ وانتىسٌغ انذاخهٍت وتمثم انطزق انخاصت بتصزٌف انحزكت داخم انمحلاث -ج

 وانمجاوراث

 مسانك وتمثم طزق انخذماث انمحهٍت داخم الاحٍاء انسكنٍت وتصهها بطزق انتجمٍغ وانتىسٌغ انذاخهٍت-د

ان معظم الطرق الرئٌسٌة فً المناطك الحضرٌة تكون امتدادا للنوعٌن الاول والثانً من الطرق •

الرابطة بٌن المناطك الحضرٌة وفً هذه الحالة ٌجب اٌجاد تناسك فً المعاٌٌر بٌن اصناف الطرق 

 .الرابطة بٌن المناطك الحضرٌة وامتدادها داخل المناطك الحضرٌة

ٌراعى عند انشاء الطرق توفٌر مساحة جانبٌة احتٌاطٌة على جانبً الطرٌك لتوفٌر مسار لإنشاء •

المرافك من خطوط مٌاه ومجاري وكهرباء ومواصلات ولتحسٌن بٌئة الطرٌك بغرس الاشجار فً 

المناطك ذات المناخ المناسب اما فٌما ٌختص بتصمٌم شوارع المناطك السكنٌة فٌجب توفٌر 

 ارصفة وممرات مشاة ذات عرض مناسب

 :الطرٌكالسرعة على  معاٌر•

 ساعة/كلم 80طرٌك رئٌسً -

 ساعة/كلم 60طرٌك شرٌانً -

 ساعة/كلم 50طرٌك تجمٌعً -

 ساعة/كلم 30طرٌك مغذي -

 ساعة/كلم20طرٌك موصل -
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 مؼاٌٍز ػزض انطزٌق•

 متز 60-50طزٌق رئٍسً -

 متز 40-30طزٌق شزٌانً -

 متز 30-20طزٌق تجمٍؼً -

 متز 20-10طزٌق مغذي -

 متر 10-5طرٌك موصل - 

ٌنبغً توفٌر اماكن لولوف السٌارات بالمناطك السكنٌة والصناعٌة ومناطك : موالف السٌارات•

المرافك الاجتماعٌة والترفٌهٌة والرٌاضٌة كما ٌجب ابداء عناٌة خاصة لتوفٌر محطات ولوف 

السٌارات بمراكز المدن المزدحمة وذلن بدراسة امكانٌة تصمٌم عمارة متعددة الادوار لولوف 

متر  35-15السٌارات وٌمكن تحدٌد المساحة اللازمة لولوف السٌارات فً اي منطمة على اساس 

مربع للسٌارة والجدول ادناه ٌوضح عدد الموالف اللازمة لكل نوع من انواع استعمالات الاراضً 

 :المختلفة
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 مؼاٌٍز تخطٍط مىاقف انسٍاراث نبؼط انىاع من استؼمالاث الارض 

 موقف سيارة لكل الاستعمال

 مسكن او منزل 2عدد  الاستعمال السكنً

 متر مربع من المساحة المسمفة 60-50 (الاسواق النوعٌة)الاستعمال التجاري

 المساحة المسمفة متر مربع من 50-30 (الاسواق)الاستعمال التجاري

 متر مربع من المساحة المسمفة 60-50 المرافك الادارٌة العامة

 اسرة 8-5 الفنادق

صف لما  1من المدارس الثانوٌة وما فولها  صف 0.5 المرافك التعلٌمٌة

 دون ذلن

 ممعد 12 مرافك الترفٌه والثمافة

 مصلى 12-10 الرئٌسٌة المرافك

 اسرة 10-15 (المستشفٌات)المرافك الصحٌة

 ممعد او متفرج 20-10 (الملاعب)المرافك الرٌاضٌة

 منتجٌن 10-6 الاستعمال الصناعً
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 :أنسٍاراثمحطاث انىقىد وخذماث •

تنشا محطاث انىقىد وانخذماث ػهى اننىع الاول وانثانً وانثانث من انطزق وػهى طزق انتجمٍغ 

 :اهمهاانتً  انمىقؼٍتوانتىسٌغ انزئٍسٍت بؼذ دراست وافٍت ودقٍقت نهظزوف 

 نوعٌة استخدام المبانً المجاورة-

 سعة وشكل المولع-

 حجم حركة المرور بالشوارع المجاورة-

 علالة المحطة بحركة المرور الرئٌسٌة-

 المسافة من الرب تماطع-

 مولع الرب محطة ولود والتوابع المرتبطة بذلن-

 :ادناهوٌمكن تصنٌف محطات الولود الى ثلاثة انواع رئٌسٌة وكما فً الجدول 
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 مساحة الموقع النوع

 هكتار

 الموقع عدد المضخات

 المناطك المشٌدة بمراكز المحلات 4 0.15-0.1 محطة صغٌرة

 على النوع الاول او الثانً من الطرق 8-5 0.36-0.15 محطة حجم متوسط

محطة حجم كبٌر توفر 

 الخدمات الاعتٌادٌة

على النوع الاول او الثانً من الطرق  8اكثر من  0.3اكثر من 

 وبالمناطك الصناعٌة



 محطاث اننقم انؼاو• 

 :الىتصنف محطات النمل العام 

 محطات نمل داخل المدن-

 محطات نمل للمسافات الطوٌلة-

على ان تكون معاٌٌر تصمٌم المحطات اعلاه كما هو موضح فً الجدول التالً حٌث ان التصلٌح 

 سوف تكون لها موالع منفصلة بهاوالخدمات والتخزٌن الخاصة 
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 مساحة الموقع النوع

 للسيارة الواحدة

 الموقع

متر مربع لسٌارة نمل  100 محطات النمل بالمدن

 الركاب الواحدة

من مراكز المدن بحٌث ٌسهل التغٌٌر  بالمرب

 لوسائل المواصلات المحلٌة

لسٌارة نمل  مترمربع 150 محطات بٌن المدن

 الركاب الواحدة

بالمرب من مراكز المدن بحٌث ٌسهل التغٌٌر 

 لوسائل المواصلات المحلٌة

بالمرب من مراكز المدن بحٌث ٌسهل التغٌٌر  محطات المسافات الطوٌلة

 لوسائل المواصلات المحلٌة
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What are the objects of urban road: 
● To facilitate communication of men and materials between the various centers of the town.  
● To provide air and light to the properties situated on their edges.  
● To provide space for laying the public utility services like water mains, drainages, pipes…..etc. 
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The street means a way for vehicular traffic whether designated a street, highway, 
thoroughfare, parkway, throughway, road, avenue, lane, place or however otherwise 

designated: 
 

-Volume of traffic: The total volume of traffic entering an area, city or region 
may be obtained by surrounding the area with interviewers and checkers, 
recording through questions and observation the number, kind, purpose, 
origin, destination, mode of travel…etc. of all traffic entering or leaving the 
area.  

-Capacity: A fundamental requirement for any transport system is its ability 
to meet the volume of demand. A system for traffic capacity is measured by 
the quantity of freight or number of passengers that can be moved per hour 
or per day between two points by a given combination of fixed plant and 
equipment. Traffic capacity is a function of vehicle capacity, speed and the 
number of vehicles, trains or craft that can be on a road at any one time. 

-Traffic counts: an obvious method of obtaining traffic flow data is to count 
the actual number of persons and vehicles, trains, aircraft or buses arriving 
at, departing, or passing. 
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Arterial streets and highways: are those which are used primary for fast or 
heavy traffic. Right of – way width 80-120 feet.  

 Collector streets: are those which carry traffic from minor streets to the major 
system of arterial streets and highway including the principle entrance streets of 
a residential development and streets for circulation within such a development 
R.O.W width 60- 80 feet. 

Minor streets: are those which are used primarily access to the abutting 
properties right of way width 50- 60 feet. 

Marginal access streets: are minor streets which are parallel to and adjacent to 
arterial streets and highways, and which provide access to abutting properties 
and protection from through traffic  R.O.W  width 40 feet.  

Alleys: are minor ways which are used primarily for vehicular service access to 
the back or the side of properties otherwise abutting on a street. 

  

system of highways according to Iraqi designs for roads 1978: 

● Primary highways 

● Secondary highways 

● Tertiary highways 
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Urban transit: urban rail and bus systems are probably the safest form of transport. Rapid 
transit trains are subject to many of the hazards common to intercity rail operation. Rail rapid 
transit enjoys the safety features of right of way and control Bus transit is less dependable 
because buses in urban streets encounter all the delays common to street traffic-ice, snow, 
rain, traffic signals and traffic congestion. 

over operations. 
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Private transportation:  private companies for transportation, including those that 
provide and those that use transportation, make decisions for the corporate 

transportation. 
 

For private companies, the profit motive predominates and responsiveness 
to public need is usually only in relation to its effect on profit. 

 Public transportation planning: public transportation has been variously 
performed by federal, state, regional, county and municipal bodies. 

The department or its consultant might take account of the existing system 
of federal, state and country roads and future federal proposals, prepare 
projections of population, agricultural, industrial, and commercial growth. 
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Air ways and airports: the use of air space at a more than nominal height above the 
ground is basic to this technology. Commercial jet and propeller craft are the usual 

examples but the group also includes balloons, rigid and semi rigid dirigibles, 
helicopters, vertical, take-off and landing and steep take-off and landing craft, small 

personalized private planes, rockets and spacecraft.  
 

 *the principle features of an airports: 

1- runways 

2-hangars 

3-terminal building 

4-an operation center 

5-amenities for the passengers 

6-parking 

*runway configuration: 

  

    
      Single                                             

                                                                            parallel                                     

                                                                                                                                   V- runway 
(Divergent) 
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 by passانطزق انحىنٍت 
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